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Некалькі дзён беларускі
інтэрнэт стаяў на вушах. На
прэзідэнта вырашыў ісці
былы касмічны пірат, у пра-
граме якога не было ні слова
пра стабільнасць, затое ён
абяцаў узаконіць карупцыю і
пашырыць межы Беларусі за
кошт пазазямных заваёваў.
Мы сустрэліся з незвычай-
ным кандыдатам, каб даве-
дацца падрабязнасці ягонай
касмічнай праграмы.

Спатканне ад-
былося ў тым
самым месцы, дзе
касмічнаму пірату
проста зліцца з на-
тоўпам – на ўсход-
няй ўскраіне
Менску. Лэзлі і са-
праўды аказаўся
блізкі да народу – ні
зброі, ні дзівацкага
строю ў яго не
было. Было толькі
шмат здзіўлення ад
таго, які востры не-
дахоп гумару вы-
явіўся ў беларусаў.

– Давайце пач-
нем са звестак бі-
яграфічных: калі ды
дзе вы нарадзіліся?

– Паводле легенды, у мяне
была амнезія, я не памятаю, дзе
я нарадзіўся. У гэты свет я матэ-
рыялізаваўся пасля касмічнай
катастрофы ў 75-м годзе міну-
лага стагоддзя. І вось з той пары
я спрабую патрапіць у кропку
часу і прасторы, дзе адбылася
гэтая катастрофа, каб вярнуцца
дахаты.

– Як вы апынуліся ў Бела-
русі – вас сюды адразу закінула?

– Адразу. Гэта мой злы рок.
–Чаму злы?
– Бо ніхто жарту не ацаніў.
Тут гамяльчук, саліст метал-

гурта “Gods Tower” Уладзіслаў
Наважылаў канчаткова выход-
зіць з вобразу, які ўжо і не ведае,

ці варта на сябе прымяраць. Бо
рэакцыя на ягоны віртуальны
перформанс аказалася нечака-
ная. Беларусы так любяць вы-
бары, што блюзнерства ў гэтай
справе не даруюць.

– На самой справе гэта быў
тэст на гумар. Штогод у мяне
здараецца такое “абвастрэнне”.
Летась я анексаваў пояс астэроі-
даў і абвесціў сябе каралём. А
яшчэ да гэтага абвяшчаў, што
мы будуем флатылію ледаколаў,

каб заваяваць Кемерава. Я не
чакаў такога рэзанансу, які атры-
маўся гэтым разам, быў шок,
калі я зрабіў сайт, парагатаў, а на
наступны дзень пра яго дру-
куюць ужо на “Хартыі”.

Па-мойму, яны ўсе проста
звар’яцелі ад сваёй сур’ёзнасці.
Я пачытаў некаторыя рэсурсы,
металёвыя, дзе мяне пясочаць
за тое, што блазнам стаў. Проста
бачу: сядзяць такія салонныя
металісты… Трызненне! Метал –
гэта амаль панк, проста з гард-
рокам уперамешку, так заўжды
было. А тут, бач, усе такія пра-
вільныя, гатычныя, з вышэйшай
адукацыяй. – Рэакцыя аказалася
дастаткова негатыўная…

– Вядома, успрынялі быц-
цам я насамрэч зараз пайду ба-
латавацца. Цікава, што
знайшліся людзі, якія гатовыя за-
няцца рэгістрацыяй на поўным
сур’ёзе. Я зрабіў такую рэч, што
сам не ведаю, куды мяне гэта за-
вядзе.

– Можа, сапраўды паспрабу-
еце кандыдацтва? Ва Украіне
цяпер Дарт Вэйдэр намагаўся
зарэгістравацца кандыдатам.

– Справа ў тым, што ў нас
што рок-
зорка, што
к а с м і ч н ы
пірат – усе
могуць стаць
кандыдатамі,
але ж прэзі-
дэнтам ніколі
ніхто не
стане. Я гэта
і меў на
ўвазе. У сваю
перадвыбар-
чую праграму
я скампіля-
ваў усё, што
ў галаве
было, нават
не задум-
в а ю ч ы с я .
Гэта я потым

ужо даведаўся, што я “дру-
гасны”, “не смешны”. Але Бела-
русь не тая краіна, дзе можна
нешта такое рабіць, і каб людзі
гэта сапраўды ўспрынялі як
гумар. Мяне вось што здзівіла.
Большасць вырашыла, што я
ўсё жыццё рыхтаваў гэты план,
каб потым змагацца. Я ні з кім
змагацца не збіраюся, я наагул
музыка.

– Адкуль у беларусаў такое
звышсур’ёзнае стаўленне да
такіх відавочна гумарыстычных
праектаў?

– Не магу сказаць, па-
мойму, яны ўсе проста
звар’яцелі ад сваёй сур’ёзнасці.
Я пачытаў некаторыя рэсурсы,

"Галасуйце грамчэй!" - перадвыбарны лозунг Лэслі Найфа. 
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"Галасуйце грамчэй!" - перадвыбарны
лозунг Лэслі Найфа. Працяг

металёвыя, дзе мяне пясочаць
за тое, што блазнам стаў. Проста
бачу: сядзяць такія салонныя ме-
талісты… Трызненне! Метал –
гэта амаль панк, проста з гард-
рокам уперамешку, так заўжды
было. А тут, бач, усе такія пра-
вільныя, гатычныя, з вышэйшай
адукацыяй.

– Нават “метал” у нас “ака-
дэмічны”?

– Ён проста няправільны!
Метал – гэта рок-н-рол у першую
чаргу, экстрэмальная яго форма.
І тут я зразумеў, чаму ў нас у пер-
шай і другой дэкадзе [ХХІ стагод-
дзя. – Заўв. “Белсату”.] не
з’явілася нармалёвага металу.
Бо нельга метал рабіць сур’ёз-
ным. Гэта як бліны пячы – проста
ад душы, каб самому спадаба-
лася.

– “Балатаванне” – гэта
частка музычнага вобразу ці гра-
мадзянская пазіцыя?

– І тое, і другое. Бо з аднаго
боку я зрабіў моцны PR, бо пра
мяне ніколі не пісалі ў расейскай
“Камсамолцы”. Як грамадзянін я
не прыхільнік тых уладаў, якія ў
нас цяпер, але ўжо даўно расча-
раваўся і ў тых людзях, якія пазі-
цыянуюць сябе як іх апаненты.
Самае крыўднае, што і мяне ўс-
прынялі так, быццам я недзе ат-
рымліваю грошы, у мяне нейкі
сур’ёзны праект з грантавым фі-
нансаваннем. Ды заедзьце да
маёй хаты, паглядзіце на мае
шкарпэткі ды зрабіце выснову
пра мой бюджэт. Заўжды мяне
звалі “бандэраўцам”, а тут стаў
раптам ужо агентам беларускай
ЦВК, падначаленым Лазавіка.

– Што за людзі вырашылі
падтрымаць ідэю і далучыцца да
вас у выбарчай гонцы?

– Мяне падтрымаў чалавек,
якога падтрымліваў я падчас
апошніх выбараў у мясцовыя са-
веты, – Ігар Случак. Частка го-

мельскіх анархістаў, што не ты-
пова, бо я сам правы цэнтрыст.
Мяне вельмі падтрымалі знаё-
мыя ўкраінцы, усіх палітычных кі-
рункаў, нават дапамагу пачалі
прапаноўваць.

– Ці ёсць у вас досвед палі-
тычнай дзейнасці?

– Калісьці даўно я спрабаваў
у Гомлі стварыць сваю партыю –
ЭТАПА (Экстрэмальнае творчае
аб’яднанне Партыя аранжавых).
Мы займаліся прыкладна тым
жа, што і Партыя аматараў піва.
Аранжавая акцыя – адносна ста-
рая канцэпцыя і мае на ўвазе
нейкае несур’ёзнае дзеянне, сі-
туацыянізм. Напрыклад, мы неяк
налілі шампуню ў фантан на
цэнтральнай плошчы Гомлю.
Але гэта быў 1996 год, часы, калі
яшчэ можна было так жартаваць.
Тады ж я ўпершыню каранаваў
сябе як кароль Марсу, з афіцый-
наю каранацыяй, усё як трэба.
Але не было тады інтэрнэту,
таму не было такога рэзанансу.

– Ці была такая рэакцыя на
папярэднія акцыі ўвогуле?

– Ніколі. Я так яшчэ і не вы-
рашыў, як на гэта ўсё рэагаваць.
Я нават заскрыніў “Беларускі
партызан”, дзе побач стаялі два
загалоўкі: “Вакаліст “Gods Tower”
вырашыў быць прэзідэнтам” і
цытата з Фядуты: “У беларусаў
няма пачуцця гумару”. У гэтым
уся існасць таго, што атрыма-
лася.

– Можа, варта сапраўды з
выбараў зрабіць простую забаў-
ляльную імпрэзу?

– Дык цяпер так і ёсць. Вы-
бары – гэта дзень, калі можна на-
быць піражкі ды алкаголь за
меншыя кошты, паслухаць на-
родную творчасць – вельмі
добра бабулі спяваюць і дзеткі
танчаць.

belsat.eu

2 красавіка ў Бела-
русі адзначаецца

Дзень яднання
18 гадоў таму была пад-

пісаная Дамова аб утварэнні
так званай Саюзнай дзяр-
жавы Беларусі і Расіі. У гэты
дзень над многімі адміністра-
цыйнымі будынкамі альбо на
галоўных плошчах побач з
дзяржаўным сцягам Рэспуб-
лікі Беларусь лунае расейскі
трыкалор.

Каардынатар кампаніі
"Справаводства па-беларуску"
Ігар Случак мяркуе, што белару-
сам варта прыглядзецца да
іншых саюзнікаў.

- Я нічога не маю супраць
рускіх людзей, але беларусам
варта прыглядацца да іншых
саюзнікаў. Яднацца з нацыямі,
саюз з якімі гістарычна праве-
раны – з Польшчай, Украінай,
Літвой, Латвіяй, Эстоніяй.

Гомельскі актывіст Андрэй
Стрыжак жартуе, што 2 красавіка
-- гэта другі дзень пасля свята
дурняў, якія раптам вырашылі
аб'яднацца.

- Нягледзячы на тое, што ад-
былося з Крымам, і што адбыва-
ецца з расейскім грамадствам, я
лічу, што нармальных і адэкват-
ных людзей там таксама шмат. І
ім вельмі няпроста. А калі казаць
пра змест гэтага дня асабіста
для мяне, то мая жонка расіянка
і па пашпарце, і па паходжанні,
такімі чынам я аднаюся на пер-
санальным узроўні з народам
Расеі. Я хацеў бы выказаць
словы падтрымкі тым, хто зна-
ходзіцца на перадавой ба-
рацьбы з пуцінскім маразмам у
самой Расеі – і з гэтымі людзьмі
я бы з задавальннем яднаўся.

Дэпутат Вярхоўнага Савета
ХІІ склікання Сяргей Навумчык у
сваім акаўнце ў "Фэйсбуку" пры-
водзіць выказванне пісьменніка
Васіля Быкава пра стварэнне так
званага Саюза Беларусі і Расеі.
Класік беларускай літаратуры
назваў падзею заключэння да-
мовы з Расіяй "злачынствам ста-
годдзя".

Беларускае Радыё Рацыя 
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Ігар Случак – індывіду-
альны прадпрымальнік, які
мае незвычайнае хоббі. Ён
узначальвае грамадзянскую
ініцыятыву «Справаводства
па-беларуску», асноўным накі-
рункам якой з’яўляецца пра-
соўванне беларускай мовы ў
самых розных сферах. У тым
ліку і ў спорце. Малады чала-
век рэгулярна дасылае лісты
ў спартовыя клубы, у
якіх выдвігае розныя
прапановы па выкары-
станню мовы, – пісаць
прозвішчы гульцоў на
футболках па-бела-
руску, ствараць бела-
рускамоўныя версіі
сайтаў і г.д.. Адказы
ад клубаў (у асноўным,
адмоўныя) Ігар вы-
кладвае ў Сеціва, чым
зноў і зноў дае тэму
паміж тымі, хто за
мову і хто супраць яе.

– Раскажыце больш
падрабязна пра грамад-
зянскую ініцыятыву
«Справаводства па-бе-
ларуску».

– Ініцыятыва ўзнікла ў 2009
годзе. У той час я яшчэ вучыўся
ў Эстоніі. І беларуская дыяспара
вылучыла мяне на з’езд белару-
саў бацькаўшчыны. Я там быў
дэлегатам. У той час міністрам
культуры быў Павел Латушка. У
адным з выступаў ён замовіў,
што зробіць сваё міністэрства
цалкам беларускамоўным. Па-
абяцаў, што будзе прадвігаць бе-
ларускую мову ўсімі сродкамі,
якімі толькі магчыма. Таксама
там выступаў амбасадар Швецыі
Стэфан Эрыксан, які прыехаў  у
Беларусь і за паўгады вывучыў
нашу мову і пачаў яе распаў-
сюджваць. Гэтыя два выступы
мяне вельмі ўсцешылі. З аднаго

боку замежнік са Швецыі  так
добра размаўляе, з другога боку
міністр культуры робіць цэлае мі-
ністэрства беларускамоўным.
Таму ў мяне ўзнікла ідэя, што
калі адно міністэрства стала бе-
ларускамоўным, то і астатнія
мажліва зрабіць такімі. Гэта не
вельмі складана. Так я пачаў
кампанію «Справаводства па-
беларуску». Накіраваў лісты ў

самыя розныя міністэрствы з
прапановай больш выкарысто-
ўваць беларускую мову. У пер-
шую чаргу ў справаводстве, а
таксама ў працы. Я лічу, што
справаводства – тая сфера, якая
найбольш заўважная беларускім
людзям. Калі, напрыклад, усё
вакол бачыш па-руску, то і няма
жадання карыстацца беларускай
мовай.

Але нельга ўвязваць мову ў
палітыку і нельга рабіць з  яе
ікону. Па-першае, мова – гэта
сродак зносін. Неабходна зра-
біць такія магчымасці, каб гэты
сродак камунікацый быў запат-
рабаваны. Напрыклад, зараз 95
адсоткаў усёй публічнай сферы
робіцца па-руску. У такіх умовах

карыстацца беларускай мовай
нязручна. Гэта напраг. А калі бу-
дуць умовы, мы пабачым, ці са-
праўды беларусы не хочуць
размаўляць па-беларуску. Вось я
і раблю ўпор на такіх вось працэ-
суальных момантах – справа-
водстве, законах, розных
бланках. Каб у чалавека са-
праўды быў выбар, каб мова
была абраная ў канкурэнтнай

барацьбе.
– Чаго вы

хочаце менавіта ад
беларускіх спартыў-
ных клубаў?

– Гэта лагічны
працяг гісторыі, з
чаго пачалося
«Справаводства па-
беларуску». Спорт
цікавейшы за спра-
ваводчыя паперкі.
Гэта сфера лепш ўс-
прымаецца людзьмі.
Спорт і рэклама –
тое, што людзям
зразумела. Гэта на
вачах, а ў некаторых
яшчэ і ў сэрцах. Калі

чалавек прыходзіць на стадыён і
чуе ад беларускага дыктара про-
звішчы гульцоў па-беларуску,
калі ён бачыць на табло бела-
рускую мову, калі гучыць бела-
руская музыка, у чалавека
адразу ўзнікае думка, што бела-
руская мова ўсё ж такі запатра-
бавана. Гэта такая актуалізыцыя
і візуалізацыя. Гэта не выклікае
ў чалавека дадатковых патрэб-
насцей рабіць нешта самому. Ён
проста бачыць мову і ўспрымае
яе як натуральную. І калі раней
ён мог думаць, што родная мова
нікому не патрэбная, то на ста-
дыёне думка можа змяніцца.
Пасля наведвання футбольнага
матча чалавек, магчыма, будзе
ставіцца да мовы з большай па-

«У клубах, магчыма, баяцца, што іх назавуць во-
рагамі». Ці патрэбна спорту беларуская мова?
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вагай. І, можа, будзе сам яе вы-
карыстоўваць. Вось таму я і
пачаў звяртацца да клубаў. У бе-
ларускіх клубаў шмат прыхільні-
каў. Вось я і жадаю, каб нашу
мову выкарыстоўвалі хаця б
больш візуальна. Маю на ўвазе
прозвішчы футбалістаў на гуль-
нявых майках, беларускомоўную
версію сайта.

– У Гомелі беларускамоўны
дыктар і табло па-беларуску .
Плюс дыктар ставіць у перапын-
ках добрую айчынную музыку на
беларукай мове. Вы гэ-
тага дабіліся?

– Не. Дыктар Юрый
Крышнёў працуе выклад-
чыкам ва ўніверсітэце.
Футбольны клуб аб’явіў
дыктарскую вакансію.
Наш беларускамоўны
дыктар прапанаваў свае
паслугі. Кіраўніцтва пай-
шло насустрач. Гэта
такая добрая ініцыятыва
беларуса, які цікавіцца
футболам і любіць бела-
рускую мову. Гэты чала-
век развіты з усіх бакоў.
Ён выкладае тэхнічныя
навукі, а яшчэ ставіць
добрую музыку ў пера-
пынку матча і цікава ка-
ментуе яго. Гэта паказчык таго,
што кожны з нас можа нешта
зрабіць для беларускай мовы.

– Чым бы вы патлумачылі
нежаданне клубаў пераходзіць
на беларускую мову?

– Большасць адказаў звод-
зіцца да таго, што прозвішчы на
футболках надрукаваны ўжо па-
руску. Няма грошаў зрабіць дру-
гую партыю. Некаторыя кажуць,
што мы вось правялі апытанне і
вырашылі ўжываць рускую мову.
Няма часу і грошаў на беларус-
кую версію сайта. Увогуле, тыя,
хто паразумней і маюць добрую
прэс-службу, калі і адмаўляюць,
то пішуць нейкую зразумелую
прапанову. А калі прэс-служба
трошкі горш, то там пішуць, што
вось у нас дзве мовы, і мы пад-

трымліваем рускую. Вось клуб
«Мінск». У яго назва клуба на ла-
гатыпе на беларускай мове. Гэта
добра. Людзі заўважаюць. Маг-
чыма, не надаюць гэтаму зна-
чэння, але ў галаве гэта
адкладаецца. На жаль, акрамя
гэтага, больш нічога няма. Так-
сама іх адказ быў не самы
добры. Казалі, што ім зручней
руская мова, і ўсё тут.

– Дзе, на вашу думку, у
спорце перш-наперш павінна
выкарыстоўвацца мова?

– Я лічу, што існуе чатыры
асноўныя моманты. Афішы,
майкі, версія сайта і дыктарскае
суправаджэнне. Гэта тое, што
бачыць большасць людзей. Гэта
такія накірункі папулізацыі.

– Ваша справа абсалютна
добраахвотная?

– Так, гэта як хобі. Я індыві-
дуальны прадпрымальнік.

– Колькі часу аддаеце гэ-
таму?

– Гадзін 5-6 на тыдзень.
Гэтыя лісты займаюць час. Але
мне падабаецца. Мне нескла-
дана. Наадварот, мне прыемна,
калі мае прапановы ўспры-
маюцца пазітыўна.

– Колькі лістоў вы ўжо ад-
правілі ў розныя спартыўныя
клубы?

– У гэтым годзе я накіраваў
звароты ва ўсе клубы вышэйшай
і першай ліг, а таксама ў другую
лігу. Але ў апошніх часам скла-
дана знайсці юрыдычны адрас.
Ужо прыйшло тры адказы з вы-
шэйшай і два з першай. Таксама
я дасылаў звароты ва ўсе клубы
хакейнай экстралігі.

– Самы дурны адказ , які вы
атрымлівалі?

– На сённяшні дзень мне па-
даецца, што гэта адказ хакей-
нага клуба «Ліда». Там напісалі,

што «ХК Лида просит вас не
беспокоить по данному во-
просу». Ну, па-першае, калі
зварот па-беларуску, то і
адказ павінен быць па-бела-
руску. А вось такія нахабныя
словы паказваюць узровень
людзей. Можна ж было ад-
казаць іншымі словамі. Гэта
ўсё ж такі пытанне культуры.
Канешне, шмат клубаў не
хочуць прыслухоўвацца да
маіх прапаноў, але яны аб-
ходзяць гэта бокам. Акцэн-
туюць увагу на тым, што
зрабілі. Атрымліваецца
добры адказ. Але ёсць
людзі, каторыя сапраўды
паказваюць сваё негаты-
ўнае стаўленне да мовы.
– Хто ўразіў са знакам

плюс?
– Мне падабаецца, што ро-

біцца ў «Нёмане». Мне пада-
ецца, што там вялікі патэнцыял,
каб беларуская мова развіва-
лася. У «Белшыне» ёсць добрыя
людзі, якія зацікаўлены ў гэтым
пытанні. У «Гомелі» я бачу роз-
ныя ініцыятывы. Хочацца ве-
рыць, што БАТЭ таксама
падцягнецца да беларускай
мовы.

– Я бачыў ліст, дзе БАТЭ
вам адмовіў.

– Так, але барысаўчане на-
пісалі вельмі добры адказ. Яны
казалі, што паспрабуюць выка-
рыстоўваць гукавое суправад-
жэнне на стадыёне, у
друкаванай прадукцыі, пасля-
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матчавых канферэнцыях, і, маг-
чыма, зробяць беларускамоўную
версію сайта. Яны напісалі ў
лісце, што будуць праводзіць
кансультацыі з кіраўніцтвам, трэ-
нерскім штабам, гульцамі, заўзя-
тарамі, трымальнікамі
абанементаў. Калі ўсё гэта будзе
зроблена, то я вельмі задаво-
лены гэтым адказам. Тады будзе
ўсё добра. Ёсць яшчэ клубы, дзе
працуюць мае адна-
думцы. Мы абмяркоўваем,
як выйсці з такога рускага
становішча.

– Хто  гэта?
– Не хачу прыцягваць

да людзей асаблівай увагі.
Ёсць працаўнікі клубаў вы-
шэйшай лігі. Яны прадві-
гаюць беларускаю мову. У
нас ёсць дамоўленнасці
дапамагаць адзін аднаму.
Але не хачу казаць больш
прадметна. Пасля маіх
слоў можа быць рознае
стаўленне да гэтых люд-
зей. Той жа генеральны
дырэктар менскага «Ды-
нама» казаў, што пытанне
мовы – гэта палітыка. Не хачу,
каб на маіх добрых знаёмых на-
ціснулі. Але сітуацыя змяняецца.
Я пішу лісты ўжо трэці год, і
кожны раз адказы становяцца
трошкі лепш.

–  А што было тры гады
таму? Адмаўлялі у стылі
«Ліды»?

– Так, былі вось такія нахаб-
ныя адказы. Некаторыя ўвогуле
не адказвалі. Але зараз сітуацыя
і з мовай паляпшаецца. У нека-
торых клубах з’явіліся дыктары,
у некаторых друкаваная прадук-
цыя па-беларуску. У іншых, як
брэсцкага «Дынама», прозвішчы
футбалістаў у мінулым сезоне
былі на роднай мове. На жаль,
яны зноў перайшлі да рускай.
Але ў гэтым сезоне ў мяне ёсць

надзея, што ў двух-трох клубаў
з’явіцца больш беларускага.
Здаецца, што я не памылюся.
Самае галоўнае, што клубы
сталі больш прыслухоўвацца да
сваіх заўзятараў. Многія клубы
праводзяць апытанні, ці пат-
рэбна беларускамоўная версія
сайта. І потым кіраўніцтва аналі-
зуе гэтыя вынікі. Раней такога не
было. Канешне, не хутка ўсё

змяняецца. Шкада, што ўсё
вельмі павольна. Здаецца, не
ўсё ж гэта складана – перайсці
да беларускай мовы. Гэта быў
бы добры іміджавы ход.

– Вось у Гародне гульцы і
трэнеры выбіралі мову на май-
ках шляхам галасавання. Хто,
па-вашаму, павінен прымаць ра-
шэнні па выбары мовы?

– Я паважаю гульцоў і трэ-
нераў, але для іх гэта не істотны
момант. Не думаю, што нехта з
футбалістаў пратэставаў бы,
калі б яго прозвішча было па-бе-
ларуску. Добра, канешне, што
такое галасаванне праходзіла. У
Гродне прыйшлі хаця б да такога
шляху. Вынік, канешне, быў нега-
тыўны для роднай мовы. Усё
гэта было адкрыта. Але мне па-

даецца, што трэба праводзіць
апытанне сярод фанатаў. Трэба
пытаць людзей, для якіх усё гэта
робіцца. Не будзе ж заўзятараў
– не будзе футболу. Ён будзе ні-
кому не патрэбны. Але, маг-
чыма, нашым клубам трэба
парада, напрыклад, з федэра-
цыі. У нас жа прыслухоўваюцца
да ўказаў з цэнтру.

– Вы пісалі ў федэрацыю
футболу?

– Не, туды яшчэ
не звяртаўся. На-
пэўна, гэта маё асабі-
стае, але я не
прыхільнік такога
цэнтралізму. Мне хо-
чацца, каб гэта не
палкай рабілі, а пры-
ходзілі самі, і людзі
самі хацелі. Але я па-
спрабую звярнуцца да
федэрацыі, каб яна
сама выкарыстоўвала
беларускую мову час-
цей.

– Як бы вы ацанілі
ўзровень беларускай
мовы тых, з кім пера-

пісваліся?
– Калі казаць пра спартовыя

клубы, то ён даволі добры. Калі
казаць пра чыноўнікаў з выкан-
камаў, з якімі даводзілася пера-
пісвацца па моўнаму пытанню,
то даволі нізкі.

– Вы часта бываеце на ста-
дыёне ў Гомелі. Што вас там
здзіўляе больш за ўсё?

– Я часта хаджу на стадыён
не паглядзець футбол, а паназі-
раць, які перфоманс зробяць
фанаты. Яны ўжо даўно прыйшлі
да беларускай мовы. Добра яе
выкарыстоўваюць у банэрах ,
крычалках і гэтак далей. Фанаты
ў  гэтым сэнсе флагманы. Яны
тыя, хто падштурхнуў мяне звяр-
тацца да беларускіх клубаў. Спа-
чатку я быў засяроджаны больш

«У клубах, магчыма, баяцца, што іх назавуць ворагамі».
Ці патрэбна спорту беларуская мова? Працяг
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на справаводстве. А калі паба-
чыў, што фанаты вельмі добра і
шмат выкарыстоўваюць бела-
рускую мову ў сваёй дзейнасці,
пачаў патрабаваць ад адмініст-
рацыі, каб  яны прыслухаліся да
заўзятараў.

Наш чэмпіянат не заўсёды
вельмі якасны па саставе гуль-
цоў, няшмат матчаў, за якімі ці-
кава глядзець. А вось фанаты
робяць гульню лепш. Яны пры-
цягваюць людзей на стадыёны.
Мне шкада, што міліцыя прыцяс-
няе фанатаў. Яны адштурхо-
ўваюць людзей ад футболу. Мне
самому непрыемна, калі мяне
так моцна правяраюць на ўва-
ходзе. Калі-нікалі самому не хо-
чацца ісці на футбол. Вось калі я
вучыўся ў Эстоніі, то хадзіў там
на футбол, дзе было па 300 ча-
лавек. Там няма міліцыі, толькі
некалькі сцюардаў, але мажліва
паліць фаеры і піць піва без
праблем. Яны там атрымліваюць
асалоду ад жыцця. А ў нас у пер-
шай лізе міліцыі больш, чым за-
ўзятараў, якіх таксама 300. Таму
я падтрымліваю байкоты фана-
таў «Гомеля». Тым больш адмі-
ністрацыя клуба не ставіцца на
іх бок.

– І усё ж такі паўтару пы-
танне, якое гучала напачатку
размовы. Чаму беларускія спар-
тыўныя клубы неахвотна выка-
рыстоўваюць мову ?

– Праблема ў тым, што
большасць супрацоўнікаў клубаў
пачыналі сваю працу, калі асно-
ўнай мовай была руская. Тады
ўся палітыка Савецкага Саюза
вялася на рускай мове. І калі
нехта развіваў сваю родную
мову, яго залічвалі ў нацыяналі-
сты. Прычым у самым дрэнным
сэнсе гэтага слова. Гэта дае пра
сябе ведаць. Зараз у маладых
людзей зусім іншае стаўленне,
але яны не могуць вырашаць вя-
лікія пытанні. І ёсць яшчэ праб-
лема. Усё ў краіне робіцца
па-руску, і ў людзей самае роз-
нае стаўленне да беларускай

мовы. Кажуць, што гэта мова
апазіцыянераў і нацыяналістаў.
Але ж гэта проста мова беларус-
кага народа. На жаль, яе паліты-
зуюць. І ў клубах, магчыма,
баяцца, што іх назавуць ворагамі
дзяржавы. Гэта ўсё смешна. Я
спадазяюся, што здаровы сэнс
пераможа. Беларуская мова
будзе выкарыстоўвацца. І па-
бачыце, што чэмпіянат па фут-
боле ад гэтага стане значна
цікавей.

– А вас не звязвалі з паліты-
кай? Не абвінавачвалі?

– Не. Такого не было. Ніхто
не кажа, што я развіваю нацыя-
налізм. Ніхто прамым тэкстам не
пісаў і ў вочы не казаў. Але, ка-
нешне, я нацыяналіст. Але ў
маім разуменні гэта патрыёт
сваёй краіны, і ўсё. Я люблю
сваю краіну і сваю мову.

– Вы кожны год балатуецеся
ў самых розных акругах на
самыя розныя выбары. Чаму не
атрымліваецца стаць дэпута-
там?

– Мабыць, я вельмі яркі пер-
санаж на такую высокую пасаду.
Калі паглядзець на наш парла-
мент, то там усе на адізн твар,
сярэдні ўзрост якога за 60. Дзяр-
жава, напэўна, лічыць, што я
буду ўносіць мітусню. Але я лічу,
што хаця б  адзін чалавек у пар-
ламенце павінен прадвігаць род-
ную мову. І вось я кожны год
веру, што на наступныя выбары
я патраплю ў парламент.

– Калі вы станеце дэпута-
там, першае, чым зоймецеся ?

– Я лічу, там павінны быць
людзі розных прафесій і накірун-
каў. Я буду прадвігаць беларус-
кую мову. Але не прымушаць
людзей, а даваць ім выбар. На-
прыклад, каб інструкцыя на тава-
рах была як па-руску, так і
па-беларуску. Працы будзе
шмат, таму я ўжо хачу хутка пат-
рапіць у парламент.

Ігар Петрулевіч

Да гульні
«Гомель» – «Дынама»
выйшлі праграмкі на

беларускай мове
Да гульні «Гомель» –

«Дынама» выйшлі пра-
грамкі на беларускай мове

Аўтарам і выканаўцам
ідэі выступіў прэс-сакра-
тар футбольнага клуба
«Гомель» Зміцер Крышта-
лёў. Раней падобныя пра-
грамкі выходзілі толькі
па-расейску. На вокладцы
быў змешчаны слоган
«Падтрымаем родную
мову».

Праграмку можна было
купіць перад гульнёй за 15
тысяч рублёў. Унутры – гу-
тарка з Віталём Трубіла, апо-
вед пра міжнародныя і
беларускія каманды, якія
маюць імя «Дынама», прад-
стаўленне супернікаў, а так-
сама навіны дублёраў.

Сярод тых, хто дапама-
гаў у выхадзе праграмкі на
беларускай мове – грамадскі
актывіст Ігар Случак, а так-
сама супрацоўнік «Нашай
Нівы» Зміцер Панкавец.

Спадзяемся, што падоб-
ныя праграмкі на роднай
мове будуць з’яўляцца і
іншых беларускіх каманд.

Варта адзначыць, што ў
Гомелі не першы год гукавое
суправаджэнне на стадыёне
вядзецца таксама на бела-
рускай мове.

"Наша Ніва"

— А вы ўвогуле ад-
куль?

— Падмаскоўе.
— Мяне цікавіў горад, у

якім вы жывяце, а ня вашая
жыцьцёвая пазыцыя!
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У Лоеўскім раёне п’яныя
расейцы са стрэльбамі на
Land Rover уцякалі ад ДАІ і пра-
таранілі службовы аўтама-
біль.

На неаднаразовыя патраба-
ванні аб прыпынку кіроўца ніяк не
рэагаваў і адзін за
адным здзяйсняў небяс-
печныя манеўры, паве-
дамляе прэс-служба
УУС Гомельскага абл-
выканкама.

Начальнік ДАІ Лое-
ўскага РАУС на трасе
Лоеў — Рэчыца пера-
следваў Land Rover з
расійскімі нумарамі.
Мяркуючы па небяспеч-
ным манеўрам, якія
здзяйсняў кіроўца паза-
дарожніка, можна было
меркаваць, што ён зна-
ходзіцца ў стане алкагольнага
ап'янення. На неаднаразовыя пат-
рабаванні аб прыпынку кіроўца
ніяк не рэагаваў.

У нейкі момант супрацоўніку
ДАІ ўдалося загнаць парушаль-
ніка ў тупік. Аднак кіроўца пазада-
рожніка паспрабаваў разгарнуцца
ў абмежаванай прасторы. У вы-
ніку гэтага манеўру ён урэзаўся ў
службовы аўтамабіль ДАІ.

На месца здарэння прыбыў
начальнік Лоеўскага РАУС.

«У салоне аўтамабіля былі
знойдзены боепрыпасы да паляў-
нічай зброі. Асоба кіроўцы была
адразу ўстаноўленая. Ім аказаўся
грамадзянін Расійскай Федэрацыі,
які, дарэчы, працуе на пасадзе

медбрата псіхіятрычнай бальніцы
прымусовага лячэння», — паве-
дамілі ў міліцыі рэгіёну.

У машыне знаходзіўся яшчэ
адзін расеец, таксама ў стане
ап'янення. У ходзе яго апытання
удалося высветліць, што ў салоне

знаходзіцца яшчэ і траўматычны
пісталет — копія ПМ, а таксама
425 паляўнічых патронаў дванац-
цатага калібра.

Як высветлілася, трое гра-
мадзян РФ заключылі дагавор і
зрабілі аплату для ўдзелу ў інтэр-
паляванні на тэрыторыі Лоеўскага
раёна. Па прыбыцці размясціліся
на базе адпачынку ў вёсцы Чап-
лін. Аднак ранішняе паляванне не
задалося. Як прызналіся паляўні-
чыя, яны зрабілі каля ста стрэлаў
— і ўсё міма, знерваваліся і выпілі.
Прычым зброю ў РАУС на адка-
знае захоўванне не здалі, як пат-
рабуе дзеючае заканадаўства. А
затым прынялі рашэнне з'ездзіць
у гарпасёлак для дазапраўкі аўта-

мабіля. Прынамсі, так яны растлу-
мачылі міліцыянтам.

Трэцяга паляўнічага знайшлі
на базе адпачынку — ён быў
моцна п'яны. Зброя проста валя-
лася пад ложкамі. Супрацоўнікі мі-
ліцыі канфіскавалі тры паляўнічыя

стрэльбы дванаццатага
калібра і яшчэ 313 патро-
наў.

Пасля разгляду зброя
была канфіскавана і
змешчана ў Лоеўскі РАУС.

За кіраванне ў п'яным
выглядзе кіроўца быў пры-
цягнуты да адміністрацый-
най адказнасці і пакараны
штрафам у памеры
6.500.000 з пазбаўленнем
правоў на 5 гадоў (за
«п'янку» і ДТЗ па сукуп-
насці). За парушэнне пра-
вілаў абыходжання з

агнястрэльнай зброяй расеец за-
плаціў штраф у памеры 750 тыс.
рублёў. І напрыканцы яму забара-
нілі ўезд у Беларусь тэрмінам на
адзін год.

Госці вялі сябе адкрыта па-
хамску: нават да касы банка для
аплаты штрафу мужчыны спраба-
валі прарвацца без чаргі, адсу-
нуўшы ў бок пенсіянераў, кажуць
у міліцыі.

Да адміністрацыйнай адка-
знасці быў прыцягнуты і дырэктар
установы «Лоеўская раённая ар-
ганізацыйная структура» грамад-
скага аб'яднання «Беларускае
таварыства паляўнічых і рыбало-
ваў».
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